

FITE Prize - Textile Territories First edition - 2024

OPEN CALL

(in english followed by french version)

The FITE Prize – Textile Territories offers young European designers the opportunity to showcase their research in the field of textiles and to develop it with a **company, a master of art or a holder of European know-how**. It aims to create direct interaction between the young generation and the holders of textile know-how by means of an **in-company residency for the winner (between September 2024 and September 2025) worth 10,000 euros (subject to a forthcoming contract)**.

This prize also offers to the **10 selected project leaders** the opportunity to show their research at a **three-month exhibition (July - September 2024) during the 7th edition of the FITE – Textile Biennial - Clermont-Ferrand**. During this exhibition, visitors will be **invited to vote for a public prize (€3,000)**.

The aim of the FITE Prize – Textile Territories is to raise visibility towards textile design in Europe and to demonstrate that textile chains in European territories can contribute to sustainable re-industrialisation in response to current ecological challenges. The prize will be awarded by an international jury, announced in few weeks.

FITE - Textile Biennial - Clermont-Ferrand

The FITE Prize – Textile Territories is part of the evolution of the International Festival of Extra ordinaries Textile (FITE), which in 2024 will become **FITE – Textile Biennial - Clermont-Ferrand**. It reinforces the Biennial's ambition to become a concrete framework for experimentation aimed at young professionals, while at the same time stimulating new intergenerational relationships, following the relationships developed by the FITE between artists, designers and textile companies in Europe since 2018.

Calendar

15th november 2023

Opencall launching

30th december 2023

Deadline for applications

January 2024

Response from the selection panel. 10 projects will be selected for exhibition at the FITE - Textile Biennial.

From february to june 2024

Production of an exhibition project in a correct format (defined in the attachment) by

Contact and informations: fiteprize@gmail.com



+



the 10 selected participants

June 2024

Projects sent by post (address to be announced) or handed in at Clermont-Ferrand when the 10 participants selected travel to set up their project.

From 2nd july to 15th september 2024

Exhibition of projects during the PLAY edition of the FITE - Textile Biennial - Clermont-Ferrand.

Presentation by the 10 selected of their projects to the jury, between 2 and 7 July
Selection of the Grand Prize by the international jury

End of september 2024

Selection of the Public Prize after votes have been counted

Between september 2024 and september 2025

In-company residency for the Grand Prize winner.

July 2026

Restitution of the completed or ongoing project during the 2026 edition of the FITE in France, during the second edition of the prize.

Terms of participation

- Be a student or recent graduate at Master's level from a European textile, textile design or textile applied arts school.
- Propose an original project, in whole or in part (which may be the development of work from the final year) linked to the textile field and the expertise of a company, craftsman or master artist in Europe.
- Propose a project linked to ecological issues and the European textile sector.
- Be able to provide an exposable format (see attachments).

Applications must be written in English or French and sent to **fiteprize@gmail.com** before 30 December 2024, midnight.

FITE Prize – Textile Territories

First edition - 2024 FITE Prize – Textile Territories

First edition - 2024

Applications must include all the documents requested, i.e. :

- The completed and signed application form
- A presentation of the project (maximum 3 pages, pdf format)
- 3 to 10 visuals of the project: sketches, prototypes, research in progress (in one pdf)
- The completed and signed letter of interest
- CV (maximum 2 pages, pdf format)
- Portfolio (maximum 4 pages, pdf format)

The 10 participants selected will need to be present to install and present their projects to the jury during the FITE - Textile Biennial - Clermont-Ferrand, France.

Prix du FITE - Territoires Textiles Première édition - 2024

APPEL À CANDIDATURE

(version française)

Le Prix du FITE - Territoires Textiles offre à de jeunes designers européens la possibilité de montrer leurs recherches dans le domaine du textile et de les développer auprès d'une entreprise, d'un maître d'art ou d'un détenteur de savoir-faire européen. Il vise à créer des interactions directes entre la jeune génération et les détenteurs de savoir-faire textiles par le biais d'une résidence en entreprise pour le lauréat (entre septembre 2024 et septembre 2025) d'une valeur de 10 000 euros (faisant l'objet d'un contrat à venir).

Ce prix offre également aux 10 porteurs de projet sélectionnés l'occasion de montrer le fruit de leur recherche lors d'une exposition publique de trois mois (juillet - septembre 2024) lors de la 7ème édition du FITE - Biennale Textile - Clermont-Ferrand. Lors de cette exposition, les visiteurs seront invités à voter pour désigner un prix du public (3000 euros).

Le prix du FITE - Territoires Textiles a pour ambition d'accompagner la visibilité de la création textile en Europe et prouver que les chaînes textiles des territoires européens peuvent concourir à une réindustrialisation durable répondant aux enjeux écologiques actuels. Le prix sera décerné par un jury international rendu public plus tard.

FITE - Biennale Textile - Clermont-Ferrand

Le prix du FITE - Territoires Textiles s'inscrit dans l'évolution du Festival International des Textiles Extra ordinaires (FITE), qui devient en 2024 FITE - Biennale Textile - Clermont-Ferrand. Il conforte la Biennale dans son ambition de devenir un cadre concret d'expérimentation à destination des jeunes professionnels, tout en dynamisant de nouvelles relations intergénérationnelles, s'inscrivant dans la suite logique des relations développées par le FITE entre artistes, designers et entreprises textiles en Europe, depuis 2018.

Calendrier

15 novembre 2023

Lancement de l'appel à candidature

30 décembre 2023

Date limite de dépôt des dossiers de candidature

Janvier 2024

Réponse du jury de sélection. 10 projets seront sélectionnés en vue de l'exposition lors du FITE - Biennale Textile.

De février à juin 2024

Contact and informations: fiteprize@gmail.com



+

musée bargoin



Réalisation d'un projet exposable selon le format (défini en pièce jointe)

Juin 2024

Envoi des projets par poste (adresse communiquée ultérieurement) ou dépôt à Clermont-Ferrand lors du déplacement des 10 lauréats pour le montage de leur projet.

2 juillet – 15 septembre 2024

Exposition des projets lors de l'édition PLAY du FITE – Biennale Textile - Clermont-Ferrand.

Présentation par les 10 lauréats de leur projet au jury, entre le 2 et 7 juillet
sélection du Grand Prix par le jury international

Fin septembre 2024

Sélection du Prix du Public après vote de ce dernier tout au long de l'exposition.

Entre septembre 2024 et septembre 2025

Résidence en entreprise pour le lauréat du Grand Prix.

Juillet 2026

Restitution du projet abouti ou en cours durant l'édition 2026 du FITE en France, lors de la seconde édition du prix.

Conditions de participation

- Être étudiant, récemment diplômé niveau Master ou jeune professionnel issu d'une école textile, design textile ou Arts appliqués textile européenne.
- Proposer un projet inédit tout ou en partie (qui peut être le développement d'un travail de dernière année) en lien avec le domaine textile et un savoir-faire d'une entreprise, d'un artisan ou d'un maître d'art en Europe.
- Proposer un projet en lien avec les enjeux écologiques et le domaine textile européen.
- Être en capacité de fournir un format exposable (voir PJ).

Les candidatures devront être rédigées en anglais ou français et envoyées à l'adresse **fiteprize@gmail.com** avant le 30 décembre 2024, minuit.

Les candidatures doivent comporter l'intégralité des documents demandés, soit :

- Le formulaire de candidature, rempli et signé
- Une présentation du projet (3 pages maximum, format pdf)
- 3 à 10 visuels du projet : croquis, prototypes, recherches en cours (au sein d'un même pdf)
- La lettre d'intérêt remplie et signée
- Un CV (2 pages maximum, version pdf)
- Un portfolio (4 pages maximum, version pdf)

La présence des 10 lauréats sélectionnés sera nécessaire pour l'installation et la présentation au jury de leur projet durant le FITE – Biennale Textile - Clermont-Ferrand, France.